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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 14 juni 1954
*’s Morgens te 11 uur en ‘s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra
(afwezig is Minister Algera).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
b. De Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 8 Juni 1954, punt 15. #Zie ook notulen MR
21/6/54, punt 3j.)
Minister Luns deelt mede, dat hij Donderdagmorgen Susanto op bezoek had met een boodschap
van zijn Regering, welke weinig anders bevatte dan wat in het ochtendblad van de vorige dag had
gestaan. Spreker heeft hierover opgemerkt, dat de Nederlandse Regering twee maanden gewacht
heeft op antwoord op haar nota en dat het haar onmogelijk is de besprekingen met Indonesië
vóór 28 Juni te beginnen. Spreker heeft voorts gezegd, dat het onaangenaam was het antwoord
van de Indonesische Regering uit de krant te moeten lezen. Susanto had opdracht gekregen te
vragen of de veiligheid van de Indonesische delegatie in Nederland verzekerd zou zijn, waarop
spreker geantwoord heeft, dat de veiligheid in Nederland beter verzekerd is dan in Indonesië. De
Indonesische delegatie zal volgens krantenberichten bestaan uit de Ministers Sunarjo, Iscaq en
Yamin, de Thesaurier-Generaal Slamet, de Ambassadeurs Supomo en Maramis en de Wnd. Hoge
Commissaris Susanto. Spreker  stelt voor van Nederlandse zijde geen formele delegatie te
benoemen, maar in eerste instantie aan te wijzen de Ministers Van de Kieft, Zijlstra, Donker en
spreker zelf, terwijl het ook wenselijk zal zijn dat Minister Beel lid van de delegatie is, en eventueel
ook andere Ministers als de besproken onderwerpen daartoe aanleiding geven. Voorts noemt
spreker de namen van Mr. Blom, Mr. Schürmann en Mr. Van Lennep. Minister Beel heeft op
verschillende gronden bezwaar deel uit te maken van de delegatie. De Minister-President merkt op,
dat Minister Beel de mensen en de verhoudingen in Indonesië beter kent dan de andere Ministers.
Spreker acht het van veel betekenis als hij daarom in de algemene opzet van de conferentie zou
meedoen, zonder dat hij elke vergadering zou moeten bijwonen. Spreker doet een beroep op
Minister Beel zich hiervoor beschikbaar te stellen. Minister Beel merkt op, dat nog niet officieel
bekend is hoe de Indonesische delegatie zal zijn samengesteld; de samenstelling van de
Nederlandse delegatie zal dan nog eens nader kunnen worden overwogen.

Minister Van Thiel acht het wenselijk niet naar buiten de schijn te wekken, alsof
alleen financiële en economische aspecten van de onderwerpen met betrekking tot de Unie en de
financiële en economische overeenkomsten van belang zijn; men zal ook aandacht moeten
besteden aan de positie van de Nederlanders in Indonesië. De Minister-President herinnert er aan,
dat is besloten, dat bij de besprekingen ook de positie van de Nederlanders en de kwestie van de
Ambonnezen zouden worden betrokken. Als deze kwestie ter sprake komt zal men ook Minister
Van Thiel er bij moeten vragen. Spreker neemt voorts aan, dat de Ministerraad op 28 Juni normaal
plaats zal vinden. Dan zal men eventueel ’s avonds een eerste bespreking met de Indonesiërs
kunnen houden. Minister Luns stelt voor in de publicatie over de besprekingen te vermelden, dat
van Nederlandse zijde afwisselend de Ministers zullen deelnemen, die bij de besproken punten
betrokken zijn. De Raad verklaart zich hiermede accoord.

Minister Luns deelt vervolgens mede, dat een telegram is ontvangen, waarin het
“uitgelekte” standpunt van de Indonesische Regering ten aanzien van de komende besprekingen
wordt weergegeven. Als men niet de FINEC wil laten voortbestaan en eveneens de afspraken van
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de eerste en tweede Ministersconferentie zou willen aantasten, zal van Nederlandse zijde alleen
maar afwijzend kunnen worden geantwoord op het voorstel de Unie op te heffen. De Minister-
President is eveneens van oordeel, dat het dan geen enkele zin heeft om van Nederlandse zijde aan
de opheffing van de Unie mede te werken, maar spreker meent, dat het telegram het uitgangspunt
van de Indonesiërs omvat, maar dat dat mogelijk niet hun laatste woord is. Een moeilijk punt is,
dat in andere RTC-overeenkomsten in de preambule verband wordt gelegd met het Uniestatuut.
Spreker acht het mogelijk, dat de Indonesische Regering een politiek succes zal willen hebben; het
is echter ook mogelijk, dat de besprekingen vastlopen. Als Indonesië de Unie eenzijdig zou
verbreken, zal Nederland zich tot de Verenigde Naties moeten wenden. Spreker verwacht te dien
aanzien, dat de Indonesiërs niet meer weten, dat de UNCI nog bestaat. Minister Beyen acht het niet
uitgesloten, dat het standpunt van de Indonesische Regering, zoals in het telegram is weergegeven,
opzettelijk is uitgelekt.

Minister Luns deelt mede, dat een telegram uit Djakarta is ontvangen over het
spreken over de Ambonnezenkwestie. Van Indonesische zijde is gesteld, dat in het geval
Nederland de kwestie van de Ambonnezen op de agenda wil plaatsen, Indonesië ook een nieuw
punt op de agenda zal willen opnemen. De Minister-President wijst er op, dat de Indonesiërs wel
moeten weten, dat een eventuele overeenkomst inzake de opheffing van de Unie ook nog ons
Parlement zal moeten passeren, zodat niet een dergelijke overeenkomst mogelijk is als met de
Indonesische Minister van Financiën Ong Eng Die is gesloten.

Minister Luns heeft de kwestie van de UNCI diepgaand met de ambtelijke
deskundigen besproken. Spreker staat niet zo pessimistisch als deze adviseurs tegenover de vraag
of de Verenigde Naties c.q. de betrokken landen nog iets zullen doen om de UNCI tot nieuw
leven te wekken. De Minister-President heeft te dien aanzien ook niet zo veel illusies, maar er is in
beginsel nog een commissie van de Verenigde Naties, die op de uitvoering van de RTC-
overeenkomsten zou toezien, terwijl Nederland zich verzet heeft tegen opheffing van deze
commissie. Intussen is men bij de besprekingen nog lang niet aan het doen van een beroep op de
UNCI toe. Minister Luns zou de landen, die aan de UNCI hebben deelgenomen, vooraf op de
hoogte willen brengen. Minister Beel merkt op, dat de betekenis van het doen van een beroep op
de UNCI verloren is, als van de betrokken Regeringen bericht werd ontvangen, dat zij niet bereid
zijn iets te doen. Minister Kernkamp is van oordeel, dat men de mogelijkheid van een beroep op de
UNCI hier en daar zou kunnen laten vallen, zonder dit officieel mede te delen. De Minister-
President acht het minder bezwaarlijk als alleen als een verre mogelijkheid aan de Amerikaanse
Ambassadeur wordt genoemd, dat Nederland, als Indonesië met eenzijdige verbreking van de
Unie dreigt, een beroep op de Verenigde Naties en de UNCI zal doen. Minister Luns zou ook aan
de Australische en Belgische Ambassadeurs iets in deze richting willen zeggen.

Spreker brengt ten slotte nog even de beantwoording van een vraag van het
Tweede-Kamerlid Van Rijckevorsel in bespreking.

c. Diner met Indonesische delegatie
Minister Luns stelt voor, dat de Minister-President een regeringsdiner aanbiedt in de week van
aankomst van de Indonesische delegatie. De Minister-President vraagt zich af of dit noodzakelijk is;
in elk geval zal men dan geen toespraken moeten houden. De Raad besluit, dat een diner zal
worden aangeboden, waarbij men niet zal speechen.
- - -


